
   
 

30. juni 2021 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvilke økonomiske og administrative konsekvenser vil der være ved at hjemtage 

udlændingeområdet for henholdsvis: 

a. Det offentlige? 

b. Det private erhvervsliv? 

c. Borgerne? 

 

2. Har Naalakkersuisut konkrete planer om at hjemtage udlændingeområdet? 

 

3. Hvilke initiativer vil Naalakkersuisut tage for at gøre det lettere for virksomheder at rekruttere 

udenlandsk arbejdskraft i de tilfælde, hvor det ikke kan lade sig gøre at besætte stillinger med 

lokal arbejdskraft? 

 

4. Hvad er status på forhandlingerne vedrørende fast-track aftalen for rekruttering af udenlandsk 

arbejdskraft til Grønland, der blev søgt indgået med Udlændinge- og Integrationsministeriet i 

Danmark? 

 

5. Vurderer Naalakkersuisut, at fast-track aftalen med fordel kan udvides med flere individuelle 

aftaler, som den der er aftalt for sundhedsvæsenet? 

 

6. Hvilken effekt har fast-track aftalen haft for sundhedsvæsnet? 

 

7. Hvad vil de økonomiske og administrative konsekvenser være ved, at indgå i en generel fast-

track aftale for arbejdsmarkedet med Udlændinge- og Integrationsministeriet i Danmark for 

henholdsvis: 

a. Det offentlige? 

b. Det private erhvervsliv? 

c. Borgerne? 

 

8. Kan Naalakkersuisut oplyse andet i relation til emnet? 

 

(Medlem af Inatsisartut Nivi Olsen, Demokraterne) 

 

Begrundelse 

I dag er det staten, der har ansvaret for udlændinge området. Det betyder blandt andet, at det er 



   
 

bureaukratisk at få tilladelse til at ansætte udenlandsk arbejdskraft i de tilfælde, hvor det ikke er muligt at 

besætte ledige stillinger med lokal arbejdskraft. 

 

Det har den negative konsekvens, at produktiviteten falder og dermed tjener virksomhederne og 

samfundet færre penge end vi ellers kunne have gjort. Det er til skade for samfundsøkonomien. 

 

Jeg ønsker med baggrund heri at undersøge, hvad der vil være af konsekvenser ved at hjemtage 

udlændingeområdet således, at vi selv kan bestemme og ikke skal via det danske bureaukrati. 

 

Ligeledes ønsker jeg at følge med i, hvordan det går med forhandlingerne vedrørende fast-track aftalen for 

rekruttering af udenlandsk arbejdskraft til Grønland, der blev søgt indgået med Udlændinge- og 

Integrationsministeriet i Danmark. En løsning her kunne også være med til at afhjælpe problemerne med 

mangel på arbejdskraft.1 

 

Jeg ønsker svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 

                                           
1 https://naalakkersuisut.gl/da/Naalakkersuisut/Nyheder/2021/02/1502_rekruttering 


